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پخش زنده ارتباط تصویری رهبر انقلاب با مردم قم 
در سالروز قیام ۱۹ دی

رهبر انقلاب اسلامی در س�الروز قیام ۱۹ دی 
مردم قم در سال ۱۳۵۶ علیه رژیم ستمشاهی، 
به صورت تلویزیونی با مردم قم سخن خواهند 

گفت.
به گزارش ایرنا، رهبر انقاب اس��امی در س��الروز 
قی��ام ۱۹ دی م��ردم قم  در س��ال ۱۳۵۶ علیه رژیم 
ستمش��اهی، به صورت تلویزیونی با مردم قم س��خن 

خواهند گفت.
این س��خنرانی س��اعت ۱۰ روز یکش��نبه ۱۹ دی 
۱۴۰۰ به صورت زنده از س��ایت و صفحات KHAMENEI.IR در ش��بکه های اجتماعی و 

همچنین از شبکه های تلویزیونی و رادیویی رسانه ملی پخش خواهد شد.
دیدار رهبر انقاب با مردم قم در سالروز قیام ۱۹ دی، هر سال با حضور هزاران نفر از مردم 
این ش��هر در حس��ینیه امام خمینی برگزار می شد که امس��ال به علت رعایت شیوه نامه های 
بهداش��تی، از طریق ارتب��اط تصویری با جمعیت حاضر در ح��رم مطهر حضرت معصومه قم 

برگزار خواهد شد.

 قالیباف هیات امنایی دانشگاه های علوم پزشکی
و تهران را نپذیرفت

روابلط عمومی مجلس شلورای اسلامی در 
اطاعیله ای اعام کرد کله محمدباقر قالیباف، 
هیلات امنایی دانشلگاه های علوم پزشلکی و 

تهران را نپذیرفته است
به گ��زارش ایرن��ا، در پی انتش��ار حک��م عضویت 
محمدباق��ر قالیب��اف در هیات امنای دانش��گاه علوم 
پزشکی تهران، روابط عمومی مجلس شورای اسلامی 
ط��ی اطلاعیه ای اعلام کرد وزیربهداش��ت، درمان و 
آموزش پزش��کی و رئیس دانش��گاه علوم پزشکی به عضویت قالیباف در هیات امنای دانشگاه 
علوم پزشکی نظر داشتند اما رئیس مجلس ضمن تشکر از این ابراز لطف،   موافقت خود را با 

این پیشنهاد اعلام نکرد 
همچنی��ن به رغم پیش��نهاد عضویت در هیأت امنای دانش��گاه تهران از س��وی وزیر علوم، 
تحقیقات و فناوری و رییس  دانشگاه تهران، به دلیل مشغله های کاری و عدم امکان حضور در 
جلس��ات، این پیش��نهاد نیز در همان زمان رد و بر انتخاب فرد دیگری به جای آقای قالیباف 

تاکید شده بود.

مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی اعلام کرد؛

 رشد ۲۱ درصدی اعتبارات »تأمین آب«
 در لایحه بودجه ۱۴۰۱

معاونت مطالعات زیربنایی مرکز پژوهش های مجلس شورای اسامی در گزارشی در 
بررسی بخش آب در لایحه بودجه سال ۱۴۰۱، از رشد اعتبارات مربوط به برنامه های 

تأمین آب و عرضه آب در این لایحه خبر داد.
به گزارش ایرنا از مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، معاونت مطالعات زیربنایی این 

مرکز در گزارشی به بررسی بخش آب در لایحه بودجه سال آینده کشور پرداخت.
این گزارش افزود: فصول مربوط به بخش آب در لایحه بودجه س��ال ۱۴۰۱، مش��ابه س��ایر 
بودجه های سنواتی، فصل منابع آب )از امور اقتصادی( و فصل آب و فاضلاب )از امور مسکن، 

عمران شهری و روستایی( است.
معاون��ت مطالعات زیربنایی مرکز پژوهش های مجلس تصریح کرد: مجموع اعتبارات فصول 
مذک��ور در لایحه معادل ۱۳۶ میلیون و ۲۷۵ هزار و ۳۲۰ ریال )۱۳۶.۲۷۵.۳۲۰( اس��ت. در 
لایحه بودجه س��ال ۱۴۰۱ اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای فصل منابع آب و فصل آب 
و فاضلاب نسبت به رقم مصوب قانون بودجه سال ۱۴۰۰ به ترتیب حدود ۰/۱ درصد کاهش 
و ۷/۲۱ درصد رش��د داش��ته اند. این گزارش خاطرنش��ان کرد: در لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ 
اعتبارات مربوط به برنامه های تأمین آب و عرضه آب رشد داشته و اعتبارات سایر برنامه های 
ذیل فصل منابع آب، ازجمله برنامه مهندسی رودخانه ها و سواحل و برنامه بهبود بهره برداری 

و حفاظت از منابع آب کاهش داشته است.
در گزارش مرکز پژوهش های مجلس تاکید شده: همچنین در فصل آب و فاضلاب، برنامه 
ارائه خدمات آب ش��هری و روس��تایی در لایحه بودجه س��ال ۱۴۰۱ رشد چشمگیری داشته 
است. از نکات مهم و قابل توجه در لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ مرتبط با بخش آب می توان به 
گام مثبت و قابل تأیید در جهت برقراری حق النظاره منابع آب زیرزمینی که از سال گذشته 
در قانون بودجه سال ۱۴۰۰ لحاظ شده بود، لزوم توجه به اثربخشی طرح های آبیاری تحت 
فشار و نوین در صرفه جویی واقعی آب، لزوم توجه به چالش های مختلف مربوط به تکمیل و 
اتمام طرح های توسعه منابع آب در حوضه های آبریز رودخانه های مرزی و مشترک و لزوم 

توجه به تأمین آب شرب شهرهای دارای تنش اشاره کرد.

رییس جمه�ور با بی�ان اینکه همچن�ان باید 
نس�بت ب�ه رعای�ت اص�ول بهداش�تی دقت و 
حساس�یت وجود داش�ته باش�د، گف�ت: هیچ 
کمبودی در زمینه تأمین واکس�ن های س�اخت 

داخل و وارداتی وجود ندارد.
ب��ه گ��زارش ایرنا از پایگاه اطاع رس��انی ریاس��ت 
جمهوری، آیت الله س��ید ابراهیم رئیسی ، در جلسه 
س��تاد ملی مقابله با کرونا ب��ا قدردانی از تاش های 
همه دست اندرکاران بخش بهداشت و سامت کشور 
گفت: با وجود کاهش موارد بیماری و فوتی همه باید 
شیوه نامه ها و اصول بهداشتی را به دقت رعایت کنند 

تا زنجیره سویه جدید بیماری کرونا نیز قطع شود.
رییس جمه��ور با بی��ان اینکه کارکن��ان ادارات و 
دس��تگاه های دولتی باید بیش از دیگران در رعایت 
دستورالعمل های بهداشتی کوشا باشند، افزود: طبق 
گزارش های ارائه ش��ده در کش��ور هیچ کمبودی در 
زمینه واکس��ن، چه واکسن های ساخت داخل و چه 
واکس��ن های واردات��ی وجود ن��دارد و از همه دعوت 
می کنم نسبت به تزریق دز سوم واکسن اقدام کنند 
تا به شکل مؤثرتری از سامت جامعه صیانت کنیم.

آیت الله رئیسی از اقدامات انجام شده برای کنترل 
تردد از مرزهای کش��ور قدردانی کرد و اظهار داشت: 
از هم��ه مس��ئولان مربوط��ه و از جمله اس��تانداران 
می خواه��م که همچنان ب��ا حساس��یت از تردد در 
مرزهای کش��ور مراقبت کنند و به ویژه ورود افراد را 
به ط��ور دقیق کنترل کنند تا ب��ا ورود افراد مبتا به 

کرونا دچار مشکل نشویم.
رییس جمه��ور ادام��ه داد: تصمیم گی��ری درب��اره 
محدودیت های وضع ش��ده ب��رای ورود اتباع برخی 
کش��ورهایی که س��ویه امُیکرون در آنها فراگیر شده 
به ایران، به وزارت کش��ور و ق��رارگاه مربوطه واگذار 
می شود تا حسب وضعیت نسبت به ادامه یا رفع این 

محدودیت ها تصمیم گیری های مقتضی انجام شود.
وی همچنی��ن از بررس��ی های علمی انجام ش��ده 

درباره واکسیناس��یون کودکان در برابر ویروس کرونا 
قدردانی و تصریح کرد: گزارش خوبی ارائه شد اما با 
توجه به سوالات و مخالفت هایی که همچنان نسبت 
به این موضوع مطرح است، لازم است کار کارشناسی 

در این زمینه ادامه یابد.
رییس جمهور با اش��اره تصمیم ستاد ملی مقابله با 
کرونا برای بازگشایی مدارس و دانشگاه ها با توجه به 
وضعیت فعلی ش��یوع بیماری کرونا خاطرنشان کرد: 

با توجه به کاهش آمار ابتا و فوتی با واکسیناس��یون 
گسترده، س��تاد ملی مقابله با کرونا به عنوان مرجع 
تصمیم گی��ری، بازگش��ایی مدارس و دانش��گاه ها را 
بامانع دانس��ته اس��ت. آیت الله رئیس��ی اف��زود: هر 
زمان که وضعیت ش��یوع بیماری تغییر کند، س��تاد 
ملی مقابله با کرونا با حساس��یت و دقت نس��بت به 
وضعیت جدی��د تصمیم گیری و اق��دام خواهد کرد. 
ریس جمه��ور در بخش دیگری از س��خنانش درباره 
اجرای قانون نسخه نویسی الکترونیکی اظهار داشت: 
خوشبختانه امروز در قریب به ۹۵ درصد موارد و در 
برخی اس��تان ها تا ۱۰۰ درصد، این قانون با موفقیت 
اجرا می ش��ود، اما برای برخی از مناطق کشور که با 
مشکاتی در زمینه پایداری اینترنت مواجه هستند، 
ای��ن اجازه داده ش��ده اس��ت ک��ه تا زم��ان تکمیل 
زیرس��اخت ها و رفع مش��کل در دوره زمانی تعیین 
ش��ده، برای جلوگیری از ایجاد مش��کل برای مردم و 
جلوگیری از ابتای به کرونا نسخه های دستی موقتاً تا 
اول اردیبهشت  ارائه شود. وی با اشاره به اینکه تعطیلی 
مدارس و دانش��گاه ها و آم��وزش غیرحضوری اقتضای 
وضعیت زمان ش��دت یافتن شیوع کرونا بود، اما باعث 
افُت تحصیلی دانش آموزان و دانش��جویان شد، اظهار 
داشت: در وضعیت فعلی با توجه به کاهش چشمگیر 
موارد ابتا و فوتی، ستاد ملی مقابله با کرونا تصمیم 
گرفت ک��ه کاس ه��ای درس و امتحانات مدارس و 
دانش��گاه ها به ش��کل حضوری برگزار ش��ود که باید 

دستگاه های مسئول اجرای آن را پیگیری کنند.

معلاون املور مجللس رییس جمهلور بابیلان 
اینکله فلروش نفلت و منابلع ارزی اینک بهتر 
شلده و کارها در حال رونق گرفتن اسلت گفت: 
اسلفندماه ظرفیت تولید نفت بله میزان قبل از 

تحریم ها می رسد.
به گزارش ایرنا، س��ید محمد حس��ینی در مراس��م 
تجلیل از واقفان و خیران مدرسه س��از در رفس��نجان 
استان کرمان اظهارداش��ت: با روحیه پرکاری، تلاش 
و مجاهدت دولت آقای رییس��ی، شرایط کشور حتما 

بهتر خواهد شد.
وی تاکید کرد: در چندماه اخیر در حوزه سلامت و 
واکس��ن کرونا ببینید چه گشایش هایی اتفاق افتاده؛ 
این درحالی است که بعضی می گفتند مشکلات قابل 

حل نیست.
حس��ینی افزود: اما آقای رییسی با رییسان جمهور 
کش��ورهای مختلف تماس گرف��ت و وزارت خارجه را 

نیز فعال کرد و مشکلات حل شد.
وی با بیان اینکه سیاس��ت خارج��ی ما قبل از این 
دولت به جای تعامل با همسایگان و کشورهای منطقه 
چش��م به غرب دوخته بود افزود: در دولت س��یزدهم 
ارتباط با کش��ورهای همس��ایه و نیز کشورهای عضو 
سازمان شانگهای برقرار ش��ده و وضعیت کشور بهتر 

خواهد شد.
مع��اون امور مجل��س رییس جمه��ور همچنین با 
اش��اره به شرایطی که دولت سیزدهم کشور را تحویل 
گرفت اظهارداش��ت: آقای رییس��ی دولت را مردادماه 
در ش��رایطی تحویل گرفت که امکان پرداخت حقوق 

کارمندان وجود نداشت.
وی افزود: به واسطه بی توجهی دولت قبل انباشته 
ای از کارهای نش��ده وجود دارد که با همت، حرکت 
جه��ادی و انقلابی دولت جدید در حال انجام ش��دن 
اس��ت؛ دولت به تعهدات خود عمل می کند و نه تنها 
می خواهیم پروژه های نیمه تمام را هم به س��رانجام 

برس��انیم، بلکه گشایش های نو ایجاد خواهد شد و به 
آینده کشور بسیار امیدوار هستیم.

مع��اون امور مجل��س رییس جمه��ور گفت: برخی 
پ��روژه ها ب��الای ۹۰ درصد رها ش��ده اند؛ در همین 
کرمان تالارهای بزرگی هست که همان سال ۹۲ می 
توانست تکمیل و افتتاح شود اما اقدامی برای آنها در 

هشت سال نشد.
وی بیان کرد: در جای جای کش��ور از جمله قم که 
دیروز آنجا بودم، س��رمایه گذاری های��ی انجام و رها 
ش��ده است؛ اینها س��رمایه های کشور هستند و نمی 
ش��ود که دولتی بگوید انجام آنها مطابق س��لیقه من 

نیست.
حس��ینی با بیان اینکه در کش��ور با شرایط سختی 
مواجه هس��تیم از خیران خواس��ت که حمایت های 
خ��ود را در اجرای پ��روژه های مختل��ف و کمک به 
دول��ت ادامه دهند. وی با تجلیل از خیران مختلف در 
کرمان و رفس��نجان گفت: در جای جای ایران افرادی 
کاره��ای بزرگی انجام می دهند، مانند مرحوم مرادی 
در رفس��نجان و مرحوم افضلی پ��ور در کرمان که در 
این عرصه پیش��گام ش��دند و مراکز درمانی، مدرسه 
و حوزه های علیمه س��اختند. حس��ینی ب��ا تاکید بر 
ضرورت تاسی نسل جوان از این افراد و ترویج چنین 
روحیه های خیرخواهانه گفت: انجام امور خیر اس��ت 

که انسان ها را ماندگار می کند.

سلخنگوی شلورای نگهبان از ارسلال لایحه 
رتبه بنلدی معلمان به شلورا خبلر داد و گفت: 
سلوالات و ابهاماتی دربلاره این لایحه داریم که 
در حال بررسی  آن هستیم و بزودی نظر خود را 

درباره  آن اعام می کنیم.
به گ��زارش خبرنگار سیاس��ی ایرنا، ه��ادی طحان 
نظیف در نشس��ت خبری خود در پاس��خ به س��والی 
مبنی بر اینکه آیا قانون برای اعلام موارد رد صلاحیت 
نامزدهای انتخاباتی ش��فاف است،  گفت: ما همیشه از 
اص��لاح قانون انتخابات اس��تقبال کردیم، در یک ماه 
گذش��ته س��ه یا چهار نفر از اعضا بر این نکته اذعان 
داش��تند اگر قانون درباره اع��لام دلایل رد صلاحیت 
نامزده��ای انتخاب��ات تغییر کند ما نی��ز مطیع قانون 
خواهیم بود، معتقدیم که قوانین انتخابات باید اصلاح 
شود. سخنگوی شورای نگهبان درباره آخرین وضعیت 
بررس��ی رتبه بندی معلمان در شورا اظهار کرد: طرح 
رتبه بن��دی معلمان به ش��ورا ارس��ال ش��ده در حال 

رسیدگی هستیم.
طحان نظی��ف تصریح ک��رد: این مصوب��ه ماهیتش 
لایحه اس��ت که طبیعتا اگر لایحه باش��د بخش��ی از 
بار مالی را دولت تقبل می کند ولی در مورد بخش��ی 
دیگر ما س��والات و ابهاماتی داریم که در حال بررسی 
هستیم. وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا آیت 
الله جنتی از ریاست شورا کنار می رود؟ گفت: تغییری 

در ش��ورای نگهبان مطرح نیست این شایعات را تایید 
نمی کنیم. س��خنگوی ش��ورای نگهب��ان اضافه کرد: 
دیدار اعضای ش��ورای نگهبان ب��ا نمایندگان مجلس 
موضوعی مرس��وم اس��ت که با هدف افزایش کیفیت 
فرآیند قانون گ��ذاری انجام می ش��ود. وی همچنین 
درب��اره ش��ایعات درخصوص بودجه ش��ورای نگهبان 
گفت: بودجه شورای نگهبان کاملا شفاف است و همه 
هزینه ها و مصارف  تحت نظارت دس��تگاه های نظارتی 
و دبیر و اعضای شوراست و در این سالها هیچ تخلفی 
نداش��ته ایم. طحان نظیف اضافه کرد: بودجه سال بعد 
ش��ورا به دلیل آنکه انتخابات نداریم، کاهش��ی است، 
معدود رس��انه هایی درب��اره بودجه ش��ورا حرفه ای و 
اخلاقی عمل نکردند.  س��خنگوی شورای نگهبان در 
پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه سازمان محیط زیست 
اعلام کرده است که ۴۰۰ پروژه فاقد مجوز در بودجه 
وج��ود دارد، درخصوص راهکارهای ش��ورای نگهبان 
برای این موضوع گفت: نسبت به موضوع محیط زیست 
حساس��یت داریم. بر اس��اس اصل ۵۰ قانون اساسی 
حفظ محیط زیس��ت وظیفه عمومی تلقی می ش��ود.  
وی ادامه داد: این ایراد از سوی سازمان محیط زیست 
مطرح شده و قطعا موارد مدنظر این سازمان در دولت 
بررسی ش��ده است و اگر ش��ورای نگهبان در بررسی 
متوجه عدم توجه به موضوع محیط زیست شود، اعلام 
خواهد کرد.  س��خنگوی ش��ورای نگهبان در پاسخ به 
س��والی درباره نقدهای ص��ورت گرفته به هیات عالی 
نظارت مجمع تش��خیص مصلحت نظام گفت: هیات 
عالی نظارت یک س��اختار قانونی در کش��ور اس��ت و 
مورد جدیدی هم نیس��ت و از ابتدا و ش��اید ۲۰ سال 
قبل نس��بت به حس��ن اجرای سیاست از مقام معظم 
رهبری سوال شد و ایشان موضوع را به مجمع تفویض 
کردند. البته مقررات نظارت در حال اصلاح است و اگر 
این اصلاح صورت بگیرد، شاید بخش قابل توجهی از 

انتقادات مرتفع شود. 

معاون رییس جمهور: 

فروش نفت افزایش یافته است
طحان نظیف:

شورای نگهبان در حال بررسی طرح رتبه بندی معلمان است

هیچ کمبودی در تأمین واکسن های داخلی و وارداتی وجود ندارد
رییس جمهور:

پس از آنکه رئیس س�ازمان غ�ذا و داروی 
وزارت بهداش�ت اع�لام کرد ک�ه از این پس 
دیگر واکس�ن خارجی به کشور وارد نخواهد 
ش�د و مردم دُز سوم واکس�ن را باید از سبد 
واکسن های تولید داخل انتخاب کنند هجوم 
مردم برای اس�تفاده از ته مانده واکسن های 
محبوب خارج�ی مانند آس�ترازنکا به مراکز 
تزریق واکس�ن به ویژه در شهرهای بزرگ از 

جمله تهران و تبریز شدت گرفت!
بعد از گذشت چند روز از نایاب شدن واکسن های 
خارجی در مراکز تزریق واکس��ن، رئیس س��ازمان 
غ��ذا و داروی وزارت بهداش��ت این ب��ار گفت که 
مسئله وارد نشدن واکسن به کشور یک سوتفاهم 

بود و چنین چیزی اصاً مطرح نشده است!
ب��ا ای��ن حال باز هم م��ردم در ب��ه در به دنبال 
واکس��ن بودند و کمبود واکسن خارجی در مراکز 
واکسیناس��یون این موضوع را قوت می بخشید که 
انگار دیگر از واکس��ن خارجی خبری نخواهد بود 
و تعداد مراجعه کنندگان به مراکز واکسیناس��یون 

کاهش یافت!
  در آذربایجان شرقی روزانه حدود ۴۵ تا 

۶۰ آزمایش کرونا مثبت اعلام می شود
معاون بهداش��تی دانش��گاه علوم پزشکی تبریز 
اعام ک��رد: تاکنون ۸۳.۵ درص��د افراد بالای ۱۲ 
س��ال آذربایجان شرقی دُز دوم واکس��ن کرونا را 

دریافت کرده اند.
عباس��علی درستی ادامه داد: دریافت مرحله اول 
واکس��ن کرونا به افراد بالای ۱۲ س��ال آذربایجان 
ش��رقی به ۹۲.۵ درصد رسیده که البته به کُندی 
پیش می رود؛ واکسیناس��یون مرحله سوم واکسن 
کرونا نیز برای افراد بالای ۱۸ س��ال این استان به 

بیش از ۱۷ درصد رسیده است.
وی ی��ادآور ش��د: ۸۱.۵ درص��د زن��ان ب��اردار 
آذربایجان ش��رقی ه��م دز اول و ۴۷.۵ درصد هم 

دوز دوم واکسن را دریافت کردند.
درستی با اشاره به روند نزولی ابتا و مرگ و میر 
کرون��ا در آذربایجان ش��رقی گفت: در حال حاضر 
۲۶۰ بیم��ار کرونایی در بیمارس��تان   های اس��تان 
بستری هس��تند و روزانه س��ه تا چهار نفر از دنیا 

می روند.

معاون بهداش��ت دانش��گاه علوم پزش��کی تبریز 
با اش��اره به اینک��ه اکنون ۷۵ بیم��ار کرونایی در 
بخش   ه��ای ویژه و ۳۷ نفر زیر ونتیاتور بس��تری 
هس��تند تاکید کرد: در آذربایجان ش��رقی روزانه 
ح��دود ۴۵ ت��ا ۶۰ آزمای��ش کرونا مثب��ت اعام 

می شود.
به نظر می رس��د پیک امُیک��رون میزان مرگ و 
می��ر به اندازه پیک دلتا را نخواهد داش��ت و اصاً 
ماهیت این ویروس اینگونه نیس��ت، منتها به این 
دلیل که به ش��دت گس��ترش پیدا می کند تعداد 

ابتاها را می تواند بسیار افزایش دهد.
ام��ا آنچه ک��ه در همه گی��ری های گس��ترده 
خطرناک به نظر می رس��د جهش هایی است که 
در سویه های مختلف رخ می دهد و ما نمی دانیم 
که جهش بعدی منجر به ضعیف تر شدن ویروس 
ی��ا منجر به تقویت و ی��ا حتی منجر به ترکیب دو 
س��ویه مختلف از این ویروس می شود و آنهم هنوز 
معلوم نیس��ت که می تواند خطرناک تر و یا سبک 

تر شود و به سمت کمتر شدن بیماری برود.
  ب�ا افزایش درصد دریاف�ت کنندگان دُز 
اول س�رعت دریاف�ت این مرحله کُند ش�ده 

است
واقعیت این اس��ت کشورهایی که واریانت جدید 
امُیکرون را تجربه کردن��د به صراحت اعام کرده 
اند که امُیکرون سویه ای است که تمایل بیشتری 

به رده های سنی پایین تر دارد.
آنطور که مشخص شده است موارد ابتای جدید 
به امُیکرون در آذربایجان ش��رقی افزایش نیافته و 
در چن��د روز گذش��ته افزایش ابتا به این س��ویه 

جدید در سطح استان گزارش نشده است.
به گفته مسئولان حوزه درمان در تبریز، بستگان 
نزدیک افراد مبتا به امُیکرون در آذربایجان شرقی 
در سامت هس��تند و خود مبتایان نیز در اواخر 
دوران قرنطینه بسر می برند و از وضعیت مناسبی 

برخوردار هستند.
به گفته آنها، موارد بس��تری و ابتا به کرونا نیز 
در آذربایجان شرقی در شرایط افزایشی قرار ندارد 
و اکن��ون ۲۹۰ بیمار کرونایی در بیمارس��تان   های 

استان بستری هستند.
رئیس دانش��گاه علوم پزش��کی تبریز با اشاره به 

اهمیت واکسیناسیون در پیشگیری از کرونا گفت: 
دُز س��وم کرونا مصونی��ت کامل ت��ری را به افراد 
می بخشد؛ بر این اساس افراد نسبت به تزریق این 
دُز تسریع و پس از سپری شدن سه ماه از زمان دز 
دوم که شامل سینوفارم، برکت و باهارت است دُز 
سوم خود را دریافت کنند؛ البته افرادی که واکسن 
آس��ترازنکا دریافت کرده اند باید پس از چهار ماه 
از گذش��ت دُز دوم اقدام به دریافت مرحله س��وم 

واکسیناسیون کنند.
بهمن نق��ی پور با بیان اینکه ب��ا افزایش درصد 
دریافت کنندگان دز اول کرونا در اس��تان، سرعت 

دریافت این مرحله کُند شده است اضافه کرد: ۹۲ 
درصد افراد بالای ۱۲ س��ال آذربایجان ش��رقی دُز 
اول، ۸۳ تا ۸۴ درصد این افراد دُز دوم و ۱۶ درصد 

دُز سوم واکسن کرونا را دریافت کرده اند.
  اگر پروتکل ها در ماه های بهمن و اسفند 

رعایت نشود عید خوبی نخواهیم داشت!
یک آگاه حوزه درمان درباره سویه جدید ویروس 
کرونا گفت: معتقدم میزان م��وارد امُیکرون اعام 

شده در هر استان، چندان قریب به واقع نیست!
س��عید ناطقی درباره آخرین وضعیت مراجعین 
کرون��ا اف��زود: درحال حاض��ر وضعی��ت کرونا در 

بیمارس��تانهای زیر مجموعه دانش��گاه های علوم 
پزشکی خوب اس��ت اما من این خوب بودن را به 
برکه ای آرام تش��بیه می کنم که درونش تمساح 

است.
وی ادام��ه داد: تجربه این دو س��ال هم نش��ان 
داده اس��ت که رفتار ویروس کرونا در کش��ورهای 
مختلف تقریباً مش��ابه اس��ت و اینگونه نیست که 
برای هر کش��ور به ش��یوه ای متف��اوت عمل کند 
ل��ذا چیزی که می��زان همه گی��ری کووید - ۱۹ 
را تعیین می کند میزان رعایت پروتکل هاس��ت و 
رعایت دس��تور العمل های بهداشتی قبل از اینکه 
بخواهیم به واکس��نی هم دست پیدا کنیم اهمیت 

پیدا می کند.
ناطقی اضافه کرد: کش��ورهایی مانند چین، کره 
جنوب��ی و حتی ژاپ��ن که مقداری ب��ا قاطعیت و 
ضمانت های اجتماعی بالا پروتکل ها را به جامعه 
تحمیل می کردند بس��یار در کنت��رل کرونا موفق 

بودند.
وی اظه��ار کرد: اما برخاف جوامعی که بس��یار 
مایم ت��ر برخورد می کردند و ب��ه خاطر مراودات 
اقتصادی که داشتند دلشان نمی خواست برخی از 
محدودیت ها را اعمال کنند توس��ط کووید - ۱۹ 
درنوردیده شدند و اکنون هم احساس می کنم که 
اگر ما مقداری با غفلتی خود خواسته با این مسئله 
برخورد ک��رده و در محدودیت ه��ای اجتماعی و 
پروت��کل ها مقداری س��هل ان��گاری کنیم همان 
اتفاقی که در آمریکا و اروپا در حال رخ دادن است 
در ایران نیز در ماه های بهمن و اسفند رخ خواهد 

داد و عید خوبی نخواهیم داشت!
  تزری�ق واکس�ن هایی که ب�ر پایه وکتور 
آدنوویروس هستند نباید خیلی تکرار شوند

محمدرضا جماعتی دبیر کمیته علمی کش��وری 
کرونا نیز درباره واردات واکس��ن کرونا برای تزریق 
دُز س��وم مردم گفت: خوش��بختانه مراکز واکسن  
س��ازی داخلی به تعداد زیاد واکس��ن کرونا تولید 
کرده ان��د و واکس��ن برای دُز س��وم کل جامعه به 
اندازه کافی داریم و نیاز به واردات واکسن نداریم!

پس از بحث های ضد و نقیض مس��ئولان حوزه 
درمان در خصوص واردات واکس��ن کرونا و نگرانی 
مردم از در دس��ترس نبودن انواع واکس��ن، رئیس 

جمعیت هال احم��ر درباره برنام��ه این مجموعه 
ب��رای واردات واکس��ن گف��ت: درخواس��تی برای 
واردات واکسن نداشته ایم اما هر لحظه آماده انجام 

این کار هستیم!
یک فوق تخص��ص بیماری ه��ای عفونی درباره 
خطر تزریق دُز س��وم واکس��ن آسترازنکا و کمبود 
این واکس��ن گفت: تزریق واکسن هایی که بر پایه 
وکتور آدنوویروس هستند نباید خیلی تکرار شوند 
زی��را با تکرار آنتی ب��ادی مناس��بی در بدن تولید 

نمی شود.
آمیتی��س رمضانی درب��اره جایگزینی واکس��ن 
آس��ترازنکا در دُز سوم افزود: تزریق سه دُز واکسن 
آس��ترازنکا را توصیه نمی کنی��م و این موضوع نه 
تنها در کش��ور ما، بلکه کشورهای دیگر هم موافق 
با تزریق س��ه دُز واکسن آس��ترازنکا نیستند زیرا 
واکسن هایی که بر پایه وکتور آدنوویروس هستند 

نباید زیاد شوند.
وی با بیان اینکه در بس��یاری از کشورها زمانی 
ک��ه دو دُز آس��ترازنکا، فای��زر یا مدرن��ا می زنند 
تکنولوژی را ع��وض می کنند و ما هم به دو دلیل 
تزریق سه دُز از این نوع را توصیه نمی کنیم اضافه 
کرد: زمانی که واکسن آدنوویروسی را زیاد تزریق 
کنیم، کم ک��م بدن ما در مقابل ای��ن آدنوویروس 
شروع به نشان دادن برخی عوارض جانبی می کند 
و زیاد وارد شدن آدنوویروس باعث تحریک شدن 
سیس��تم ایمنی بدن ما خواهد ش��د و این موضوع 

عوارض زیادی ایجاد می کند!

سربالایی دُز سوم
»عصرآزادی« از روند واکسیناسیون کرونا در 

آذربایجان شرقی گزارش می دهد؛

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

یک فوق تخصص 
بیماری های عفونی:

تزریق سه دُز 
واکسن آسترازنکا را 
توصیه نمی کنیم زیرا 
کشورهای دیگر هم 

موافق با تزریق سه دُز 
این واکسن نیستند!


